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Søkelys på 
fotgjengarulukker 

F
artsglad ungdom var målgruppa for den nasjonale
trafikktryggleikskampanjen i fjor. «Sjekk farten før svingen» 

var mottoet. Rockegrupper og topplaga i norsk fotball var engasjert 
som medspelarar. 
Spranget er stort til årets aksjon, som rettar søkelyset på 
fotgjengarulukker. Aldersgruppa over 65 år er den mest utsette, og 
aller verst er det å vera fotgjengar i sentrale bystrok, når gata med 
tett biltrafikk skal kryssast, særleg på den tida av året då lystilhøva 
er dårlegast. 
I Hordaland er ei kontaktgruppe godt i gang med førebuingane. 
Etter initiativ frå det fylkeskommunale trafikksikringsutvalet er det 
sett ned ei gruppe med representantar for Statens vegvesen 
Hordaland, FTU, politiet og Trygg Trafikk. 
Munnleg informasjon er viktig med dei eldre som målgruppe. Vi 
tykkjer det er ein god ide når gruppa m.a. gjer framlegg om å dra 
inn pensjonistar frå Vegvesenet som medarbeidarar under 
kampanjen. 
Oppgåva vil vera å hjelpa til med informasjon til andre pensjonistar 
om trafikkproblem. Det vil bli halde kurs for foredragshaldarar 
som skal ta del i kampanjen. Dette blir kunngjort i pressa. 
Vi oppmodar interesserte pensjonistar frå Vegvesenet til å ta 
kontakt med Johnny Sjåstad (17 32 08) eller Arne Aase (17 32 14). 

Geir Brekke 
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RV. 14 MOBERG - RØYKENES: 

Ny kryssløysing 
gir fart i saka 

Planarbeidet for ny Rv. 14 mellom Moberg og Røykenes er korne eit steg 

vidare. Os kommunestyre har gjort eit nytt vedtak i spørsmålet om utfor

ming av vegkryss ved Svegatjørna. Dette er eit kompromissframlegg i 
høve til tidlegare anke på kryssløysinga. Både kommunen og Statens veg
vesen Hordaland tolkar no stoda slik at grunnlaget for anken er falle 
vekk. Det opnar for at Vegvesenet kan gå i gang med utarbeiding av re
guleringsplan, som og vil omfatta kommunen sitt nye framlegg. 

AV GEIR BREKKE 

Dette gjev vidare grunnlag for ei fram
skunding av stortingsproposisjonen om 
bompengefinansieringa. Siktemålet er å 
ha ferdig eit utkast til proposisjonstekst 
til synfaringa som samferdslenemnda i 
Stortinget skal ha i Hordaland 18. - 21. 
september. Målet er å få handsama pro
posisjonen i Stortinget hausten 1990. 

Bompengeselskap 
- Til synfaringa bør vi også kunne ha
klar ein framdriftsplan for det vidare ar
beidet med prosjektet, seier plansjef
Arild Eggen til Veg i Vest. Det er og
vesentleg å drøfta skiping av bompenge
selskap og opplegget for bompengeinn
krevinga med Os kommune, med tanke
på finansiering av det vidare planarbei
det.

- Eit steg framåt, seier plansjef Arild
Eggen om utviklinga i saka om ny Rv. 14 i 
Os i sommar. (Arkivfoto: Erling Grønsdal).

Det vil og vera nyttig å få ei avklaring 
på den vidare styringa av prosjektet med 
kommunen. 

Det er eit omfattande reguleringsplan
arbeid som no tek til. Det omfattar både 
grunnundersøkingar og kartleggingsar
beid, seier Eggen, som konstaterar at 
Rv. 14-prosjektet i Os har teke eit steg i 
rett lei denne sommaren. 

Det ser ut til å bli ei løysing på planane for ny Rv. 14 mellom Moberg og Røykenes, etter at den kommunale anken på bovudplanen er
trekt attende. (Foto: Geir Brekke). 
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Arbeidslaget for 
boring og sprenging 

på Storeklubben
Kleppestø. 

Frå venstre: 
Ivar Tyssebotn, 

Ove Lokøy, 
Bjørn Inge Hansen, 

Svein Normann 
og Mons Haunland. 

Gunstig pris på sprengingsarbeidet 
AV GEIR BREKKE OG 

ERLING GRØNSDAL (foto) 

Statens vegvesen Hordaland har 
oppnådd gode resultat med spren
ging i eigenregi på veganlegget 
Storeklubben-Kleppe stø. Arbeids
laget kan visa til ein gjennomsnitts-

pris på 25 kr pr. kubikkmeter, som 

ligg godt under målsettinga for 
snittpris ved Vegvesenet i Horda
land, 35 kroner. Godt miljø, posi
innstiling og eit påliteleg bakappa
rat ved maskinavdelinga er viktige 
faktorar som har medverka til 
dette, seier oppsynsmann Rolf 
Nielsen til Veg i Vest. 

Arbeid med sprenging og masseflytting for rampe nord for Storeklubben viadukt. 

4 - VEG I VEST 

Sprengingsarbeidet tok til i september i 
fjor, og fram til juni i år er det sprengt 
90.000 kubikk, m.a.o. kring 10.000 ku
bikk pr. månad. 

Bratt terreng 
I første halvår har ein stor del av arbei
det pågått i svært bratt terreng i Klam
pevika. Omsynet til tryggleiken for 
mannskapa har vore sett framom alt 
anna. Ein har nytta tau og selar under 
arbeidet i bratthenget, som og er utsett 
for kraftige vindar i vinterhalvåret. 

Omsynet til trafikkavviklinga på eksi
sterande fylkesveg Kleppestø-Struss
hamn har elles ført med seg at det har 
vare lagt ein del restriksjonar på spren
gingsarbeidet. 

Vedlikehald på plassen 
Mannskapet på boring- og sprengings
jobben har vare formann, 2 borvognfø
rarar, skytebas og mekanikar. A ha ei
gen mekanikar til vedlikehald av bore
kronene er av stor verdi for ei god fram
drift, seier Nielsen. På denne måten får 
vi stort sen utført arbeidet på anleggssta
den, 1stadenfor å måtte gå til vegsentra
len for å få ordna uts1yret. Mekanikaren 
utførar sliping av kroner for anlegga på 
båe s1dar av Byfjorden. Han har dess
utan ansvar for skilting i anleggsområ
det. 



Største veganlegget 
askøysoga 

• 

I 

AV GEIR BREKKE 

Utan tilkomstvegar kjem ikkje 
askøyværingen seg innpå brua. 
Noko i skuggen av tårnreisinga for 
lengste hengebrua i Norden driv 
Statens vegvesen Hordaland på 
med det største veganlegget som 
nokonsinne har vore igangsett på 
Askøy. Fram til opninga i 1993 skal 
det byggjast for 95 mill. kroner i 

nye vegar fram til Storeklubben 
viadukt. 

Anlegget omfattar I ,4 km med ny veg 
frå Storeklubben til Kleppestø, samt 3 
km ny veg nordover til Krokås, med 
Flaggetparsellen, ein avstikkar på I km. 
Dei to fyrste vegane blir nye riksveg
strekningar, medan sidevegen mot Het
levik og Follesø får fylkesvegstatus. 
Kostnaden er 35 mill. kroner for vegen 
mot Kleppestø, og 60 mill. kroner for 
tilkomstvegen til vestre og nordlege de
lar av Askøy. 

Anleggsveg til brua klar 
Arbeidet tok til i september 1989, med 
sprenging og masseflytting for rampe frå
Storeklubben viadukt. I Klampevika 
har Vegvesenet ete seg godt inn i den 
opptil 28 meter høge skjæringa. Massen 
har gått med til ei større fylling for nye
veaen, samstundes som det er bygt ein 
vi:dukt. Anleggsvegen frå Klampevika 
fram til Storeklubben viadukt blei full
ført etter framdriftsplanen, i juli i år. 
· - Dette arbeider har vare prioritert

av omsyn ril sjølve brubygginga, seier
anleggsleiar Lasse F øli ril Veg i V es 1. På
denne måten kan vi få fram store trans
portar ril brua over land. Det er m.a.
ak1uel1 å føra fram kabel1ranspon til
Askøybrua via Kleppes1ø. Nyevegen
Kleppesrø-Swreklubbben blir ferdig 
sommaren 1991. 

Start på Krokåsvegen seint i haust 
- Korleis ser framdriftsplanen elles ut?

- Vi tek sikte på å scana på anleggs-
vegen mot Krokås seinhaustes i år. Ar
beidet tek til i sørenden av Strusshamn-

vatnet. Tyngda av innsatsen på denne 
parsellen vil likevel skje i 1992 og første 
del av 1993. Det inngår ein 700 meter 
lang tunnel i denne parsellen, som vi 
reknar med å starte arbeidet med i feb
ruar 1991. Drivetida blir kring 9 måna
der. 

Flaggetparsellen vil bli bygt sist i an
leggsperioden. 

Arbeidet har første året vore konsentrert 

om Klampevika. (Foto; Geir Brekke). 



I hovudsak har Statens veg
vesen Hordaland fått gjenn
omslag for sitt syn i skjønet 

for Askøybrua og tilkomstve

gane på Askøy" Det vil seia 

at retten har lagt til grunn 
verdifastsetting ut frå status 
som jordbruksareal istaden
for utbyggingsareal på strek
ninga Strusshamnvatn-Kro
kås. Samstundes har utbyg
gingsområdet ved Storeklub
ben fått ein pris som er i 

samsvar med marknadsver
dien, seier prosjektleiar for 
grunnkjøpet, Lars Tore 
Nordskog. Det er blitt rikeleg med saksdokument i askøyskjønet, seier prosjektleiar Lars Tore 

Nordskog. 

Gjennomslag for Vegvesenet 
skjønet på Askøy 

• 

1 

AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

Han seier seg såleis bra nøgd med utfal
let av skjønet. Det har mykje å seia for 
verdifastsettinga at retten legg jord
brukspris på 3-4 kr. kvadratmeteren til 
grunn istadenfor ein atskillig høgare ut
byggingspris. Totalerstaminga til dei 90 
partane i saka blir 6,5 mill. kr. I tillegg 
skal Statens vegvesen Hordaland i løpet 
av anleggsperioden fram til våren 1993 
utføra fasadetiltak mot støy for til saman 
821.000 kr. Dei 4 grunneigaradvokatane 
skal til saman ha eit honorar på 813.000 
kr., medan Vegvesenet sin prosessfull-
mektig får kring 300. 000 kr. 

Tek vi i tillegg med at det er mngån 
minneleg avtale om innløysing av 6 eige
domar til 5 mill. kr. utanom skjønet, så 
kjem vi opp i ei samla utgift på grunn
kjøp og støytiltak på askøysida på næ
rare 14 mill. kr. 

Heldig marknadssituasjon 
- L::r det mange hus og hytter som er
ficrna:.

- For å halda framdrifta I anleggsar
beidet gjekk vi inn pa minneleg avtale 
med til saman 6 grunnc1garar Dette 
gjeld 3 bustadhus. to a,· dessc var to
mannshustadar. og de\�utan 3 hvtter. I 
sjølve skiønhct har vi med innløysmg av 
<:ir budstadhus 

Nilr del g11:kl avtaknl' om mnh:1Vs1ng 
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så måtte vi her arbeida under tidspress. 
Men vi har vore heldig med stoda på 
bustadmarknaden. Alle som måtte flytta 
frå husa sine fekk kjøpa ledige bustader 
i attraktive område. Såleis unngjekk vi 
ekstrakostnader ved bygging av nye hus, 
der det gjerne blir tale om !eige av mel
lombels husvære for å få frigjort grun
nen. 

Nær 20 mill. på bysida 
Marknadssituasjonen har vore like for
delaktig på bysida, i samband med av
tale om grunnavståing til bygging av 
vestre innfartsåre, held Nordskog fram. 
På strekninga Brøstaneset-Storavatn er 
det inngått minneleg avtale om grunn-

Ei av dei 3 innløyste hyttene på Askøy. 

kjøp for kring 9 mill. kr. M.ellom Stora
vatn og innslaget på Damsgårdsfjelltun
nelane i vest, ved Laksevåg idrettshall, 
er det gjort avtaler for 8,3 mill. kr. To
talt vil det på bysida på desse streknin
gane såleis bli nærare 20 mill kr. i eige
domskjøp vest for Damsgårdsfjellet. 

- Det er ikkje aktuelt med skjøn for
inngrepa langs vestre innfartsåre? 

- Det kan bli aktuelt med skjøn for
nokre mindre restar av eigedomsoverta
kingar her. Med det var ikkje mogleg å 
gjennomføra anleggsarbeidet etter opp
sette planar utan minneleg avtale. Vi 
kunne ikkje gå inn på grunnkjøp før re
guleringsplanen for ytre delen av vestre 
innfartsåre var vedteken av Bergen kom
mune, noko som skjedde i april 1989. 
Det var dessutan vanskeleg å gjennom
føra to så store vegskjøn parallelt. 

Ros til retten 
Det kan i den samanhengen nemnast at 
det har teke 2 år frå skjønsbegjænnga 
blei sendt til det låg føre dom i skjønet. 
Dette er normal saksgang. seier Nord
skog, som gjerne vil gje ros til clommar 
og skjønsmenn, som har oppfatta om
fanget av inngrepa, og føreteke ei 
gjennomgang av saka utan nemnande 
feil. Det er uvanleg i ei så detaljrik og 
omfattancie sak. 

Det har vidare vorc eil godt samar
beid med Askøy kommune, ikkje minst 
under førebuingane ril skjønet. 

l 
I 

j 
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DALSEID-BOLSTAD: 

Etterarbeid i gang 
på alle tunnelane 

Drifta ved samtlege 5 tun
nelar mellom Dalseid og Bol
stad er no komen over i et
terarbeidsfasen. Siste gjen
nomslagsalva gjekk i den 
1380 meter lange Hyvingen
tunnelen, der ein har kopla 
660 meter ny tunnel saman 
med ein 720 meter nedlagt 
jernbanetunnel, som er 
strossa til full vegtunnel
profil. 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Med gjennomslaget i Hyvingen er tun
nelseksjonen ved Statens vegvesen Hor
daland komen vel igjennom 4, 7 km med 
ny tunnel på denne delen av stamvegan
legget. 

Bra framdrift 
Det er i den 1800 meter lange Dalseid
tunnelen ein er komen lengst med etter
arbeidet. Dei øvrige strekningane har 
vore i bruk til massetransport frå knuse
verket på anlegget. Dessutan har ein 
høgspentkabel medverka til at etterar
beidet først kom i gang for fullt etter fe
rien. 

- Tunneldrifta i Hyvingen har gått
jamnt bra, seier overing. Bjarne Lysberg 
til Veg i Vest. Det har vare utført 11-12 
salver i veka på ny tunnel, og 6 salver i 
veka på strossedelen. Arbeidet er gjort 
på 2 skift. Fjelltilhøva har jamnt over 
vore gode. 

Det blir rekna med at etterarbeidet på 
runnelane mellom Bolstad og Dalseid vil 
pågå fram til sommaren 1991. 

Det har vore jamnt 
over gode fjeUtilhøve 

i den 1. 380 meter 
lange 

Hyvingentunnelen. 

Over: 
Tunnelbas Jostein
Flatekval gjer klar til
sprenging av 
gjennomslagsalva i 
Hyvingtunnelen. 

VEG I VEST_ 7 



VEGVESENETS SPESIALISTER PÅ BRUVEDLIKEHOLD: 

HØYT HENGER DE -

og blide er de 
0 

ogsa 
AV GEIR BREKKE OG 

ERLING GRØNSDAL (foto) 

Finnes det sirkusartister i 
Statens vegvesen Horda
land? Musikanter, javel -
klovner, kanskje det også. 
Men de dristige øvelsene i 
fritt fall, som får publikum til 
å gispe av beundring, hva 
med disse? Åjoda, ta deg en 
tur når karene på bruvedlike
holdet er i aksjon. Veg i Vest 
var på plass en dag da 
Strøno bru i Os fikk nye ma
lingsstrøk. En ny turistat
traksjon kan man trygt kalle 
operasjonen, når modige 
vegvesenmaur sitter på trå
dene høyt over fjorden og 
stryker maling på kablene. 

Og sannelig koster han ikke på seg et 
smil til fotografen også, Peder Strand, 
der han siner på skrevs over de tre ka
blene, med malingspannet foran seg og 
malervanen på høyre hånd. Tyskeren 
med videokamera nede på brua er vill av 
begeistring. Han har fått et ferieminne 
for livet. 

På høy tid 
Men de 4 faste arbeiderne på bruvedli
kcholdet driver ikke i underholdnings
bransjen. De gjør en høyst nødvendig 
innsats for at bruene våre skal sikres et 
langt liv i tjeneste for trafikanter i alle 
deler av fylket. 

Den 185 meter lange Strøno bru ble 
bygget i 1965, og en gang tidligere har 
det vært foretatt flikking. J\i\en det er 
første gang det blir utført en fullstendig 
rcngj0ring og oppussing av brua. Det 
var på h0y tid. De galvaniserte kablene 
var begynt å ruste med et hvitt belegg. 
Ingen tvil om at elet i år blant annet var 
Strøno bru stn tur til å få besøk av vedli
keholdsfolkene 

8 VE<, I VrSJ 

Kablene·:i;al males på begge sider, og malervotten er et praktisk hjelpemiddel. Maske
hindrer innånding av malingslukt, og den ene av sikkerhetsselene er alltid festet rundt
kablene.



I 
Firleddet operasjon 
Ettersom det var påvist mindre rustska
der, startet man jobben på Strøno med 
en skikkelig steamvask. Deretter gikk 
mannskapene løs med trekantskrape og 
stålbørste på kabler og stenger, mens 
stålbjelkene ble rengjort med sandblå
sing. Så tar man fram malerkos
tene og flikker med sinkmaling. Til slutt 
strykes det ny maling på alle kabler, 
stenger, rekkverk og alle andre metall
deler som er utsatt for vær og vind. Det 
benyttes KK-maling, med betegnelsen 
118, et fellesprodukt for Vegvesenet i 
hele landet. 
Sikkerhetsutstyr 
Bruvedlikehold setter sine krav til 
mannskapene. Ikke minst de operasjo
ner som foregår på kablene er spesielle. 
Her kan man trygt si at en svever mel
lom himmel og hav. Og hengebruer som 
dette beveger seg med trafikken. Det 
smeller i brubanen når større biler ruller 
over. Det er liv i kablene også. 

Peder Strand (t.v.) og Jørn Skibenes utgjør 
ert av arbeidslagene i bruvedlikeholdet til 
Statens vegvesen Hordaland. 

- Sikkerhetsutstyret er det beste som
kan skaffes, forsikrer Peder Strand oss, 
vel nede på bakken til en fortjent pause. 
Jeg har alltid på meg to seler når jeg ar
beider på kablene. Ved hvert stangfeste 
må jeg skifte sele for å komme forbi «T
krysset». For at jeg hele tiden skal være 
sikret, fester jeg den ene selen på andre 
siden av krysset mens jeg henger fast i 
den andre. På denne måte bytter jeg sele 
ved hvert stangfeste langsetter kabelen. 

Avhengig av vær og vind 
At jobben krever oppholdsvær skulle 
være selvsagt. Også vindstyrken er en 
kritisk faktor for denne delen av bruved-

,/ 

Spindelvev? Nei, Peder Strand i gang med kabelmaling på Strøno bru. 

likeholdet. Vi går aldri opp på kablene
når vi føler at det blåser for mye, slår 
Peder Strand fast, og vi forstår at dette 
er noe karene føler selv, uten at det dis
kuteres sekundmeter og værmeldinger. 

- Har det hendt at du har mistet fes
let, og blitt hengende i selen? 

- Nei, men det er ikke fritt for at du
tenker litt på det av og til - hva som 
ville skje med deg hvis du en dag skulle 
bli hengende i løse luften under kabe
len, sier Peder, som ikke har noe svar 
på dette. 
Like sikkert som på vegen 

- Hvor stort er høydetillegget?
- Det er ikke farlig med dere, som

har høyderillegg, hører vi siadig vekk.Men noe shkI ullegg eksisterer ikke 
. - B.ruvedlikehold skal være en ·likesikker Jobb som anneI vegarbeid, skyteravd.mg. Georg Bye-Pedersen forklarende mn. Sammen med Gunnar Djuvehar han _ansvaret for planlegging og tilretteleggmg av bruvedlikeholdet i H daland. Det er som regel to rna 

or:
h b . nn pavert ar . e1dslag, gjerne supplert medsommervikarer på rekkverkmaling om�ommeren. Urenom Strøno bru har deti år vært utført vedlikehold av blant annet bruene I Hagelsundet Alve T f , rstrau-men, o terøy bru, Steinslandsbrua ved

F orrseuelse nesie side
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Fonseuelse fra side 9 

Høyt henger de ... 

Norheimsund og bruer på Voss og 1 
Odda. 

Et viktig hjelpemiddel i bruvedlike
holdet er for øvrig en brulift med en lift 
som går både i høyden og under bruba
nen. Hittil har Statens vegvesen Horda
land leiet privat ,,lift», men det er under 
vurdering å kjøpe inn eget utstyr, som 
med dagens leiepriser vil være innbetalt 
i løpet av få år. 

Til skogs i regnvær 
Mannskapene på bruvedlikeholdet er 
allsidige vegarbeidere. Når sommerreg
net er på det mest stabile, er det bare å 
finne seg andre oppgaver i området. Tre 
av de 6 sesongene Peder Strand har bak 
seg på bruvedlikehold var han stasjonert 
på Fyksesundbrua i Hardanger. En av 
somrene var det øsende regn i ukesvis. 
Etter å ha ventet forgje\·es på opphols
vær bvttel karene ut sikkerhetsselene 
med �otorsag og vernesko, og satte i 
gang med skogsrvdding. Teue a\'løps
og stikkrenner in°ngikk også i arbeids
oppdragene for bru folket den gangen. 

Reparasjoner vinterstid 
Ellers er det vanlig å bruke værharde 
dager ril vedlikehold på brurekkverket. 
Blåser det for kraftig, passer det bra å 
holde seg på vegbanen og gjøre pusse
og malerarbeider på rekkverk og andre, 
mindre fritthengende deler av brua. 

Reparasjon og montasje av rekkverk 
er for øvrio en viktig del av arbeidsda
gen for folkene på vinterstid, når forhol
dene ute umuliggjør arbeid på bruene. 

Med bare 4 faste arbeidere på bru ved
likehold sier det seg selv at en del av 
oppgavene må delegeres til andre. Veg
mesterområdene har ansvaret for vedli
kehold av rekkverk på mindre bruer. 

Askøybrua en stor utfordring 
Srrøno bru er levende - som fotgjenger 
kjenner du det når bilene kjører over. 
Sånn sett er det kanskje vel så spenn
ende å arbeide med kabelmaling på en 
mindre bru enn på større, og mer stabile 
konstruksjoner. 

Hva så med Nordens lengste hen
gebru, Askøybrua, med 1250 meter 
lange kabler ut fra de 152 meter høye 
tårnene, - i alt 42 kabler, hver med dia
meter på 96 mm. Hvordan ser karene 
på den jobben? 

- Vi ser fram til vedlikeholdet av
Askøybrua med stor interesse, sier Pe
der Strand, som er formann for arbei
derne. Utfordringen blir stor, men vi 
makter ikke den jobben med dagens be
manning. 
lU - VEG I VEST 

Kranbilen er �ød:endig for å komme seg til topps på bærekablene. 

Kranen kan også strekkes ut og under 
brubanen, til kontroll og vedlikehold også 
pil undersiden av brua. 

Avd.ing. Georg Bye-Pedersen konstaterer 
at enda ei bru har fått ein ansiktsløftning 



Usakleg kritikk av vegsjefen 

H
ordaland Arbeidsmandsforen
ing og Fagleg politisk utval i 

Hordaland og Bergen Arbeidarparti 
har fått medhald frå Pressens Fag
lege Utval i at Bergens Arbeiderblad 
braut med god presseskikk ved to 
ulike høve tidlegare i år. Båe tilfella 
var døme på usakleg kritikk av veg
sjefen i Hordaland. 

Avisa hadde 22. mars i år ein kom
mentarartikkel av forfattaren Erling 
Gjelsvik, der han samanlikna vegsje
fen med Hitler og Mussolini, og med 
bilenekstar der samtlege tre fekk tit
telen «vegbyggar». 

- Med tanke på vår nære fortid,
må ei avis vera ytterst varsam med å 
dra parallellar mellom nolevande 
personar og nazistiske og fascistiske 
førarar, meiner Pressens Faglege Ut
val, som slår fast at Bergens Arbei
derblad her braut med god presse
skikk. 

Oppslag utan dekning 
To dagar før hadde BA eit heilsides 
oppslag på førstesida, med over
skrifta «25 av 30 rådmenn misfor
nøyd med vegsjefen», fulgt av eit bi
lete av vegsjef Josef Martinsen. Opp
slaget var grunna på ei meiningsmå
ling Opinion NS hadde gjort for Na
turvernforbundet. Av sjølve artikke
len inne i avisa gjekk det fram at un
dersøkinga viste ei jamn fordeling av 
kritikk og ros mot vegkontoret. Pres
sens Faglege Utval meiner difor at 
BA har trekt resultata frå meinings
målinga så langt «at det er uråd å for
svara overskrifta». Ein viser her til 
punkt 4.4 i Ver Varsam-plakaten til 
pressa, der det m.a. beiter: «Sørg for 
at titlene ikke går lenger enn det er 
dekning for i stoffet». 

Konklusjonen frå Pressens Fag
lege U tval er klar på dei to innklagde 
sakene: Bergens Arbeiderblad har 
brote med god presseskikk. 
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Første delopning 
alt i oktober 

Arbeid for 1 mill. pr. dag frå neste år 

Tyngda av veganleggsdrifta i bergensområdet skjer nå på vestre innfart
såre. Tunnelhol, skjæringar og nye vegfyllingar kjem til syne. Arbeidet 
pågår både i jomfrueleg terreng, trafikkmessig sett, og i område tett inn
til dagens Rv. 555. Av omsyn til trafikkavviklinga vil den første delparsel
len av vestre innfartsåre bli teken i bruk alt i midten av oktober i år. Det 
gjeld dei første 2 felta av ei 1 km lang strekning frå Lianakktunnelane til 

eksisterande veg ved Lyngbøvatnet. 

AV GEIR BREKKE OG ERLING GRØNSDAL (foto) 

Erling Fredheim (t.v.) og Aksel Nordbø er 
med i Vegvesenet sin gjeng på anlegget ved 
Lianakktunnclen. 

Ei yuerlegare opplrapping av anleggsar
beidet skjer i september, når Statens 
vegvesen Hordaland får frigjeve Liavat
nel. Då går vi i gang med aktivi1et ved 
Lappeleiren, der austre innslag av Ly
derhorntunnelen skal koma. Sjølve tun
neldrivinga 1ck her 1il l. november i år. 
Men før vi kjem så langt går vi i gang 
med bygging av omkøyringsveg ved 
Lappeleiren, opplyser prosjektleiar 01-
1ar Midtkandal 1il Veg i Vest. 

I gang på Gyldenpris 
Også på Gyldenpris er aktiviteten no 
komen i gang. Selmer Furuholmcn fekk 
entreprisen for første etappe, bygging av 
fotgjengarkulvcn og s1ålbru for trafikk
avvikling i anleggsperioden. Denne en-
1rcprisen skal vcra avslutta l .  mars 
1991, og har ein verdi pil 3,1 mill. kr. 

12 - Vl·:G I VEST 

Trafikamane vil i førs1e omgang ikkje 
merka nemnande problem på Gylden
pris. Men når den meir tyngre aktivi1e
ten kjem i gang, frå 1. april neste år, er 
det ikkje til å unngå at vi går inn i ein 
meir vanskeleg periode for dei som til 
dagleg ferdast på vestre innfartsåre, 
seier 1v\idtkandal. 

Då s1anar arbeidet med bygging av 
hovudkulvenen gjennom de1 nye veg

krysset på Gyldenpris. Del fører til ai 
det blir slun på det reversible midtfeltet 
over Puddefjordsbrua. Det blir 10 faste 
felt for trafikk mot sentrum. Det tyder 
altså at trafikken ut frå sentrum berre 
får eit fell, også når trafikken toppar seg 
om ettermiddagen. Kapasiteten blir re
dusert med kring 20 prosern i retning ut 
av sentrum. Vi må nok diverre leva med 
enermiddagskø her fram til hausten 
1992. 

Framhald i Damsgårdsfjellet 
Dei første 50 meterane av båe tunnel
løpa i Damsgårdsfielle1 på Lyngbø-sida 
blei sprengt i vin ter. Dereuer starta byg. 
ging av tunnelponalar på båe løp. No i 
september held tunneldrifta i Dam
gårdsfjellet fram, først med eit skift, og 
frå oktober med toskiftsordning. Tunne
lane skal drivast i eigenregi. Datariggen 
til Statens vegvesen Hordaland skal gå 
laus på Damsgårdsfjelle1, og gjennom
slag på dei to tunnelløpene blir i årsskif
tet 1991/92. Det blir tverrslag for kvar 
350 meter, og såleis kontinuerleg bore
drift. Tunnellengda gjennom Dams
gårdsfjelle1 blir 2300 meter. 

Kort pause i skogrydding ved Storavatn for 
John Kjellesvik (t.v.) og Johan Rakne. 
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Også i Lyderhorntunnelane blir det 
grovsprengt to løp �arallelt. Men d�t
nordlege løpet skal 1kk1e fullførast ni 
opninga i mai 1993. Det er den nye 
Tamrock-riggen til Statens vegvesen 
Hordaland som skal ta seg av jobben i 
dei 1040 meter lange Lyderhorntunne
lane. 

Ein million i dagsforbruk 
Det er første byggjesteg av vestre inn
fartsåre som no er under bygging, strek
ninga Gyldenpris-Storavatn, med til
førselsveg til Brøsraneset. Totalkostna
den er på 645 mill. kr. Kring halvparten 
fell på tunnelane gjennom Damsgårds
fjellet, Lyderhorn og Olsvikåsen. Frå 
1991 vil det dagleg bli brukt I mill. kr. 
på vestre innfartsåre. 

Invesreringstrongen inneverande år er 
på 88 mill. kr, i 1991 må Vegvesenet ha 
188 mill kr., i 1992 vil det gå med 218 
mill. kr., medan veganlegget blir fullført 
i 1993, med eit forbruk på 109 mill. kr. 

Indre del av første byggjesteg, Gyl
denpris-Lyngbø, er kostnadsrekna til 
312 mill. kr., og blir finansiert med lik 
deling på statsmidlar og tilskor frå Bom
pengeringen i Bergen. 

Ytre del av parsellen Lyngbø-Stora
vatn, med eir kostnadsoverslag på 226 
mill. Finansieringa blir fordelt mellom 
staten (77 mill. kr.), Bergen kommune 
(54 mill.) og Askøybru-prosjektet (95 
mill. kr.). 

Dei 107 millionane som går med til 
bygging av tilførselsvegen Storavarn
Brøsraneset, er økonomisk sett ein del 
av Askøybru-prosjektet. 

Høg fylling i Liavatnet 
Det blir atskilleg tunnelmasse frå Dams
gårdsfjellet og Lyderhorn som skal ta
kast ut. Men det kjem godt med. Berre 
i Liavatnet skal det fyllast 800.000 ku
bikk, med ei fyllingshøgde på opp mot 
45 meter. Til samanlikning kan nemnast 

at sjølinja på søndre innfansåre er på 
600.000 kubikk. 

Statens vegvesen Hordaland har 50 
eigne folk i arbeid på vestre innfartsåre. 
Med entreprenørane er det til saman for 
tida kring 100 personar i arbeid. 

Det har vore kontinuerleg drift på de
lar av anlegget i heile sommar. To snik
karlag på til saman 12 mann frå Vegve
senet har nytta tida til portalbygging på 
den nye Lianakktunnelen, medan andre 
har teke fellesferie. 

Samtlege nye tunnelportalar får ein 
spesiell avrunda profil, der det estetiske 
er kombinert med kravet til tryggleik. 
Landskapsarkitekt har vore med på ut
forminga. 

Mykje står att 
Når trafikken frå Askøybrua kjem mot 
Bergen i mai 1993 vil det framleis vera 
store oppgåver å løysa før vestre innfan-
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- Her kjem bomstasjonen, seier
prosjektleiar Ottar Midtkandal, som har
teke oppstilling på rette plassen, midt i 
Olsvikdalen.

Tunnelportalane på vestre innfartsåre får 
ei utforming der krav til tryggleik blir 
kombinert med estetiske omsyn. Dei første 
som er fullført er portalane i 
Olsviktunnelen. 

VEG I VEST - 13 



BILTILSYNET 

«Prosjekt skoletilsyn» inne i sluttfasen: 

Bedre kvalitet på 
kjøreopplæringen 

Biltilsynet i Bergen er nå inne i den avsluttende fase av «Prosj�kt 
skoletilsyn». Målet er at vi i løpet av året skal ha samlet inn den 
nødvendige informasjon om tilstanden ved kjøreskolene i vårt di
strikt. Gjennom dette prosjektet skal vi gi vårt bidrag til en kvali
tetshevning av sjåføropplæringen, som en del av grunnlaget for å 
bedre trafikksikkerheten på våre veger. «Prosjekt skoletilsyn» er i 
grunnen et unikt dokument, som er blitt møtt med interesse fra 

både rådgivere og forskere, sier leder for trafikkseksjonen ved bil
tilsynet i Bergen, Ame Hilton, til Veg i Vest. 

AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

Prosjektet ble startet i fjor, og det er 
blitt avsatt betydelige ressurser til en tet
tere oppfølging av de enkelte sjåførsko
ler. En kvalitetsvurdering av samtlige 
registrene opplæringsbedrifter blir fore
tatt, der ulike faktorer blir analysert. 
Stikkord er administrasjon, kontorfor
hold, teoriundervisning, og sist, men
ikke minst, gjennomføringen av «tra
fikksikkerhetspakken» ved den enkelte
kjøreskole. 

Her er målet at medarbeidere fra bil
tilsynet i Bergen skal delta under denne
delen av kjøreopplæringen ved alle sko
lene i distriktet vårt. 

Styringsredskap 
- Hva innebærer TS-pakken? 
- Utgangspunktet er en vinkling på 

opplæringen, med stikkordene «fakta, 
forståelse og vurdering». Elevene skal 
igjennom en obligatorisk undervisnings
del, som omfatter 5 ledd. Det er for det
første en omfattende teoretisk dialog 
over 3 timer. Deretter skal elev og lærer 
ut i trafikken og drive øvelse i utkjøring 
fra og innkjøring på forkjørsveg, forbi
kjøring, og en fire timers langtur på lan
deveg. Til slutt blir det en oppsummer
ende samtale på 2 timer. 

- Hva er begrunnelsen for TS-opp
legget? 

- Den ligger i ulykkesstatistikken,
som forteller oss at en stor del av ulyk
kene skjer i stor fan på landevegen. Sik
temålet er å gjøre TS-pakken til e1 sty
ringsredskap for en reduksjon i antall
14 - VEG I VEST 

trafikkulykker, sier Hilton, som gjerne 
vil trekke fram at det norske opplegget
blir lagt merke til. En svensk storavis
skrev på lederplass i sommer at norske
myndigheter virkelig gjør noe for å styre
kjøreopplæringen i retning færre ulyk
ker, mens svenskene selv ikke gjør no
enting. 

Mindre 18-årskull 
- Likevel kan vi selvsagt ikke si oss til
freds med ulykkessiruasjonen, selv om 
det finnes visse positive elementer i vårt 
eget fylke det siste året. Det er samtidig
klart at gjennomføringen av «Prosjekt 
skoletilsyn» heller ikke er problemfritt, 
sier Hilton. 

- Hva er problemet? 
- Delvis den generelle økonomiske 

situasjon i samfunnet . Men enda vikti
gere er det nok at årskullene for 18-årin
gene viser stagnasjon. I 1995 vil det
være 20 prosent færre 18-åringer i Hor
daland enn i inneværende år. Fra 1995 
blir det en svak økning igjen fram mot 
år 2000. Begge disse tendensene bidrar 
til å gjøre situasjonen vanskeligere for 
kjøreskolene. Og i vanskelige tider kan 
det være tyngre å gjennomføre kvalitets
forbedringer. 

Færre lærere 
- Vil omsetningssvikten kunne føre

til avskallinger? 
- Vi har ikke sett noen avvikling av

køreskoler i vårt distrikt i år. Men av
skallingen skjer i form av at det blir
færre sjåførlærere. En viss overgang av 
lærere til annet arbeid innen transport-

- Målet med «Prosjekt skoletilsyn» er å
oppnå en kvalitetsheving i
føreropplærin�en, sier Arne Hilton, leder 
for trafi.kkseksJonen ved biltilsynet i 
Bergen. 

sektoren har vi alt sett, og permitterin
ger er det også eksempel på, sier Hilton 
som antar at det innen årets utgang vd 
være 15 færre sjåførlærere i Bergen enn 
ved årets start. Samme utvikling kan
forventes i 1991, mener han. 

Vi er ellers noe bekymret over en end
ring i samferdselsloven som åpner for at 
private . kan le!e ut opplæringsbil uten
fører, ul kandidater som vil gå opp til 
førerprøven som privatist. Riktignok be
står ord�mg�n med glattkjøring og TS
pakken I regi av de godkjente førersko
lene, men endringen kan likevel åpne 
for en. ynerligere skjerpelse av konkur
ranses11�as1onen. Jeg vil tro at privatist
alternauvet kan være aktuelt for perso
ner som av en eller annen grunn har fått
inndradd førerkon�t og må opp til ny
prøve for å få det ulbake, sier Hilton. 

Godt samarbeid 
- Er sa_marbeidet godt mellom biltilsynet og k1øreskolene? 
- Set_t fra mitt ståsted vil jeg si atsamarbeidet er meget bra, og jeg harinntrykk av at det er en alminnelig O fatmng. PP
- Kont.akten med skolene skjer fortløpende giennom førerprøven. Tilsynetmed skolene er selvsagt en kontinu I" prosess som vil fortsette også senere
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Mopedopplceringen bidrar 
til færre ulykker 

AV GJERTRUD KAREVOLL 

Fra 1. januar 1987 ble det innført 
krav om obligatorisk mopedfører
opplæring for alle mopedførere 
som fyller 16 år etter denne dato, 
og som ikke er fylt 20 år. Grunnen 
til at myndighetene innførte dette 
kravet var det stigende antall ulyk
ker - spesilt blant ungdom mellom 

16 og 20 år. 

Undervisningsomfanget for å få moped
førerbevis skal være minst 20 timer, 
hvorav ca. halvparten er praktisk kjø
ring. Øvelseskjøringen kan begynne ved 
fylte 15 år, men ingen får mopedfører
bevis før de er fylt 16. 

Tilbud ved over 50 skoler 
Biltilsynet har i mange år arbeidet for å 
få mopedføreropplæringen inn i det of
fentlige skoleverket, og det er nå over 50 
ungdomsskoler i Hordaland som tilbyr 
dette som et 2-timers valgfag over et helt 
skoleår (ca. 70 timer). Grunnen til at vi 
ønsker dette faget inn i skoleverket er 
nettopp denne muligheten til å gi ele
vene opplæring utover minstekravet. 
Skolene har en fin mulighet til å tilføre 
elevene både gode teoretiske og prak
tiske ferdigheter, og ikke minst drive 
holdningsskapende arbeid. Det å skape 
gode og riktige holdninger hos_ en ung
mopedist er nok det . vanskeligste og
mest tidkrevende arbe1de1, men det er 
helt nødvendig for å skape dyktige trafi
kanter. 

For å kvalifisere lærere ril derre formålet 
arrangerer biltilsynet jevnlig kurs. Siste 
skudd på denne stammen kom siste 
uken i mai, da 14 ungdomsskolelæ_rere
fra hele Hordland var samlet ved biltil
synet i Bergen. De ble perfeksjonen 
både i trafikkteori og praktisk kJørmg, 
og skal nå lære våre unge mopedførere 
hvordan de skal klare seg I de voksnes 
ubarmhjertige trafikkverden. 

Vi tror at mopedopplæringen gir unge 
mopedførere bedre forutsetninger for å 
unngå trafikkulykker, og at dette er en 
viktig faktor som har bidradd til at antall 
motorsykkelulykker er kraftig redusert 

hinil i år. 

---

Ungdomsskulelærere på mopedkurs ved biltilsynet i Bergen. (Foto: Monica Hansen). 

Er førerkortet ditt 
i kl. 2 gyldig nå? 

AV AUD BJØRGMS 

Ja, la oss håpe det er gyldig. 
Men for alle tilfellers skyld vil 
jeg rå deg til å sjekke utløpsda
toen i førerkortet ditt, særlig 
hvis du har grønt førerkort 

(gammel type). 

Hvis utløpsdatoen for kl. 2 er 
passert, har du ikke lenger gyl
dig førerkort for tunge kjøretøy. 
Regelen om livsvarig gyldighet 
gjelder ikke for førerkort i kl. 2 
(nå C, CE og DE). Denne 
gruppe førerkortklasser må all
tid fornyes i samsvar med ut
løpsdatoen i førerkortet. 

Dessverre har en del førerkortinne
havere, også yrkessjåfører, for sent 
oppdager at klasse 2-delen i førerkor
tet er utløpt. Ifølge gjeldende for
skrifter skal førerkortinnehaver av
legge og bestå ny førerprøve før bil
tilsynet kan fornye førerkort i kl. 2 
som er utløpt for mer enn 12 måne
der siden. 

Men om du nå skulle oppdage at 
førerkortet ditt i kl. 2 for lengst er 
utløpt, vil jeg råde deg til å ta saken 
opp med biltilsynet. 

Skriv noen ord om årsaken til at 
du ikke har fornyet førerkortet i tide, 
legg ved helseattest av ny dato, fører
kort og attest fra arbeidsgiver dersom 
du har vært yrkessjåfør, slik at vi får 
bekreftet at du har kjøreerfaring. 

Biltilsynet vil behandle saken din, 
og du kan dermed få ordnet opp i 
førerkortforholdet - også om du har 
vært i god tro på at førerkonforhol
det dirr i kl. 2 har livsvarig gyldig
het. 
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Firedaga sto or 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Samferdslenemnda i Stortin
get har sett av dagane frå 17. 
til 21. september til synfaring 
i Rogaland og Hordaland. 
Første dagen blir nytta i Ro
galand, medan politikarane 

dei siste fire dagane skal sjå 

på aktuelle vegprosjekt i 

Hordaland, frå Haukås
Fjon i sør til Salhusbrua i 
nord. Nemnda skal overnatta 

i Ullensvang, på Stord og i 
Bergen. 

Tingfolket kjem frå Haugesund og ser 
kursen mot Åkrafjorden, der dei kan 
konstatera at anleggsarbeidet er i gang, 
og at ny hovudplan er til handsaming 
for strekninga Teigland-Håland. Pi\ 
resten av turen til Ullensvang blir det 
orientering om aktuelle prosjekt på Rv. 
47 Jøsendal-Brimnes og Folgefonntun
nelen. 

Hardangerbrua 
Aktuelle veg-, bru- og tunnelprosjekt i 
Hardanger er stikkord for møtet som 
skal haldast på Ullensvang på rampen av 
første reisedagen i Hordaland. Sentralt 
her står sjølvsagt Hardangerbrua, som 
ein og får høve til å sjå nærare på under 
den vid are reisen 19. september, som 
går via Brimnes-Bruravik og Kvann
dal-Utne. 

Etter lunsj i Jondal blir det båttur ut 
Hardangerfjorden, med synfaring av 
halsnøyprosjektet og trekanrsambandet i
Sunnhordland. 

På den vidare ferden nordover vil det
bli orientert om utgreiingsarbeidet for
Kyststamvegen, 1-Iodnanes-prosjektet og
I-luftarøy-Hundvåkøy t Austevoll.

Møtedag i Bergen

Vel i land på Halhjem ligg det i korta at
storringspolitikarane blir informerte om
planane for ny Rv. _14 Os-Bergen, og
ikkjc minst finanstenngsopplegget. 
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Samferdslenemnda kjem til Hordaland, og skal m.a. sjå på askøybruprosjekt t d f brutårnet nærm ar seg fullføring, 
e ' er Ørste 

Heile ettermiddagen 20. september er 
sett av til møte i Bergen. Men i formid
dagstimane legg politikarbussen reise
ruta også om vestre innfartsåre og 
askøybruprosjektet. 

Viktige emne på møtet med Bergen 

kommu_ne og fylkeskommunen blirRv. 14 J ?s, transportplanarbeidet i berge�somradet, gatebruksplanen og røynsle1 med bompengermgen i Bergen. 
. Siste dag blir det synfaring i Bergen,mkludert salhus bru prosjektet.

\
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Realistisk prøve av 
brann i ethaf oa111 

Ein kraftig bilbrann i Jernfjelltun

nelen på Rv. 14 i Masfjorden nyleg 
ga Statens vegvesen Hordaland ein 
realistisk prøve på korleis etha
foam-platene reagerer under slike 
tilhøve. Bilen sto i full fyr under 
vannsikringsplatene, men skum
platene berre smelta og smuldra 
sund i eit 5-6 meter breidt felt like 
inntil bilen. I platene over henget 

var det kring to meter som vart 
skadd, medan ethafoamen ved 

motsett køyrebane berre blei litt 
tunnare som følgje av varmeutvik

linga. 

Dette viser at ethafoam-platene ikkje er 
så lett tennelege som det har vore påstått 
tidlegare, seier Jan Elvøy, leiar for tun
nelseksjonen i Statens vegvesen Horda-

ARBEIDS

TILSYNET OM 

TUNNEL

RENSK 

Bruk av hjullastar med renskekorg er 
ein metode til å driva sikrare rens
kino av stuff og ll!nneltak, skriv di
striktsinspektør Atle Mitsem i Ar
beidstilsynet til hovudverneombodet 
ved Statens vegvesen Hordaland. 
Det er såleis klan at dei 3 hjullastar-

Første delopning alt i oktober 
Fons. fra side I 3 

såre fram til Nygårdstangen er fullført. 
Det er pr. i dag trong for ei investering 
på ytterlegare 475 mill. kr. når 1. byg
gjesteg er fullført. 

land. Platene er utvikla for å vera mest 
mogleg sikker i slike situasjonar. Berre 
når brannkjelda står tett innunder 
skumplata heile eida, tek det fyr. 

Ingen drypproblem 
- Også når det gjeld temperaturutvik
linga syner brannen i Jernfjelltunnelen
at vi må revidera tidlegare spådomar. Vi 
har trudd at eld i ethafoam-stoffet skulle
utvikla ein varme på 800-900 grader.
Resultatet av denne bilbrannen syner at
temperaturen i røynda ligg lågare.

Brannen oppsto kring 400 meter inne 
i tunnelen på hordalandsida. Brann
mannskapa var ikkje plaga av dryp frå 
mattene under sløkkingsarbeidet, noko 
det og har vore knyta ein del uvisse til 
tidlegare. 

Meir gift i bilen 
- Men brann i ethafoam kan utvikla gif
tig gass?

- Her har vi prøver frå Raunham
mertunnelen i /vløre og Romsdal fylke å 
halda oss til. Forsøk som er gjort i 
denne tunnelen syner ar den gifta som 
blir utvikla, i hovudsak kjem frå plast
material i bilen, og ikkje frå skumpla
tene. 

- Likevel er det sett restriksjonar på
bruk av ethafoam som vassikringsme
tode i tunnelar? 

- Dette er dimensjonert etter trafikk
mengde og tunnellengde. Alternativet til 
skumplast er bruk av sprøytebetong 
utanpå skumplastmattene, eller tunnel
kvelv. Men dersom vi under ein brann
situasjon kjem opp i temperaturar på 
900 grader, brenn nesten alle stoff som 
kan vera aktuelle i tunnel, seier Elvøv 
som er klar i konklusjonen etter bran� 
nen: Her var det bilen og ikkje vann
sikringsplatene som var problemet. 

Hjullastar med rensekorg 
ei tryggare løysing 

ane med renskekorg som Vegvesenet 
har, no vil bli nytta ved slikt arbeid 
i Hordaland. 

Hjullastar med renskekorg er eit 
alternativt utstyr ved tunnelrensk. 
Dette er ikkje noko ny løysing ved 
tunneldrifta i Hordaland. Alt under 

Bygging av ny trefeltsbru over Pudde
fjorden er kostnadsrekna til 105 mill. kr. 
Sluttføring av andre løp av Lyderhorn
tunnelane, bygging av toplanskryss ved 
Lappeleiren og fullføring av Lyderhorn
vegen kjem til saman på 100 mill. kr. 
Bygging av ny seksfeltstunnel under 
Nygårdsparken kjem på 270 mill. kr. 

arbeider med Eikefettunnelen i 1978 
valde ein dette utstyret. 

Prioritering av hjullastar med korg 
framfor renskebukk er m.a. eit resul
tat av dei diskusjonar som har vore 
ført på motivasjonskursa for betre 
tryggleik i vegarbeidsdrifta i år. 

Nord for Puddefjorden krev vestre 
innfansåre store grunnkjøp. St. Paul 
skule er i ferd med å byggje nytt til er
statning for bygninga som ligg i vegen 
på Florida. Her er det tale om ei erstat
ning på 24,5 mill. kr. På Nløhlenpris er 
det trong for grunnkjøp på 50 mill. kr. 
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«STRAIT CROSSINGS»: 

Møtestad for heile verda
I midten av juni var over 400 
delegatar samla til sympo
sium i Trondheim om fjord
kryssingar. Desse kom frå 
alle verdsdelar, og ikkje 
uventa(?) var det Japan som 
var mest talrik av dei lang
vegsfarande gjestene: 48 i ta· 
let. Det var den nye Olavs

hallen som var sete for dette 
stormøtet. 

AV JAN OLAV SKOGLAND 
(tekst og foto) 

Naturleg nok var Noreg særs godt re
presentert med om lag halvparten av 
deltakarane. Frå vegkontoret i Horda
land var vi 7 til å representera eitt av dei 
tyngste fiordkryssingsfylka her til lands. 

Aukande interesse 
Det fyrste symposiet om fiordkryssingar 
van halde i Stavanger i 1986. Også den 
gongen var inreressa stor, og ein kan 
godt seia at den har auka enda nokre 
hakk fram til dette møtet. Ei slik sam
ling ven jo og eit spesielt . høve til å
fylgje einskildsaker og korleis de1 utv1-
klar seg. Meir om det nedanfor. 

Men før eg seier meir om innhalds;
lista i symposiet, kan det vera gre!t _a
gjera greie for sjølve ordet. K va er sa ell 
symposium; Etter ordlista er det em 
«samankume av fagfolk for å drøfte en 
særskill emne». Litt meir interessant er 
likevel den opphavelege greske tydinga, 
der ordet symposion tyder drikkelag eller 
gilde. Ikkje til å undrast over at folk 
trivdes på fjordkryssingssymposium i 
Trondheim. 

1-lovcclaktivitetane gjekk føre seg over

tre dagar !rå 11. til 13. juni. I tillegg �il
foredrag og utst illingar. høyrcr det_ og
med sosiale akuvitetar til ei slik sarnlmg. 
Trondheim er jo og cin særskilt by i så 
miltc. 

h l!"edraga om dei. emskildc emna 
gjekk alle p,i engelsk. Sturt st:tl giekk vel 
dL:t hm Jur de1 fleste. både for tilhøyra
rar og c.lci pa podit:

.
l ,'Aen sannelcg 

kunne del røvnc pa. -;lik \om han redak
t0n:n fra 

· 
nei det kan vel vcrc dc1 
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Modellen av Skarnsundbrua i Nord-Trøndelag, med tårn og frambyggingsvogn for køyre
bana, ga eit godt høve til diskusjon. 

Plansjef Arild Eggen i kaffislabberas med Henrik Rye frå AJS MT 1 til miljøutgreiing for Salhusbru-prosjektct. Mellom dei i bakgru 

I JØp an, som er engasjert i Sogn og Fjordane i samtale med vegdirektøren, med �ggen tit
nen, vegs1ef Lars Lefdai 



same nå i enenid. Alle foredraga og 
nokre til ligg likevel føre i bokform, og 
der er i alle høve teksten godt leseleg, 
med god trykk og fine figurar. 

Nitti foredrag 
Likeså vanskeleg som det kunne vera å 
fylgje med på alle dei interessante fore
draga, likeså umogleg er de1 her å gje 
noko som hels, referat frå dei. De1 gjekk 
såvisst heller ikkje an å få med seg al1, 
avdi der i periodar var Ire parallelle fore
drag samstundes. 

I hovudsak var foredragsseriane delte 
i ire greiner. Ei grein for det generelle 
planarbeide,, med vekt på sosiale, øko
nomiske og miljømessige aspekt. Ei 
grein for alle rypar problem og løysingar 
på underjordiske og undersjøiske tun
nelanlegg og til sist ei grein for kon
struksjonar i stål og betong (s1on sen) 
både under og over vatn. I alt 90 fore
drag eller «papers» vart presenterte. Av 
desse er totalt 43 frå norske forfanarar. 

Hovudspenn på 1990 meter 
Av einskildprosjekt er det sjølvsagt ei 
gruppe som drar til seg særskilt inter
esse. Til dømes Akashi Kaikyo-brua i 
Japan, som med sine 1990 meter hovud
spenn vert verdas lengste hengjebru når 
ho står ferdig fram mot slunen av 90-
ralet. Eller kryssinga av den engelske 
kanalen, som er eir fellesprosjekt mel
lom England og Frankrike, og som 
sprengjer alle rammer for det ein kan 
forstå av pengeforbruk på eill einskild 
prosjekt. Det nærmar seg visst 70 milli
arder kr., eller var det 80)?. I denne 
samhengen ven til og med Storebælt
forbindelsen mellom Sjælland og Fyn i 
Danmark for eir mindre prosjekt å 
rekne. Her er overslaget om lag 18 milli
ardar Dkr. 

Fleire andre store prosjekt i utlandet 
er under bygging, men like mange er 
ikkje komne lenger enn til utgreiingssta
diet. Både i 1986 og denne gongen vart 
kryssingane av Messinastredet i Italia og 
Gibraltarstrede1 mellom Spania og Ma
rokko omtale i f1ere foredrag. Men fram
gangen er liten. Store kostnader og kan 
hende politisk uvilje gjer sin. Kan det 
vera at ferjedrift ikke er så verst, ein
skilde siader) 

Neste gilde i Bergen! 

På mange \"is var det framdrifta og n�'
hende om dei norske prosjekta som var 
det mest interessante ved symposiet. Eg 
,·il like,·el ikkje omtale noko av deue 
her. men nemna at utstillinga. som \"ar 

Japanaranc sakna informasjonsmateriell på eige målføre. Men maten var internasjonal. 

ein viktig del av arrangementet, gav eit 
svært godt inntrykk av aktiviteten her til 
lands. 

lnteressa for utstillinga var då også 
stor. Frå Hordaland deltok vi med ein 
eigen presentasjon av Askøybrua og 
Hardangerbrua. Vår utstilling var gjort i 
samarbeid med Bruavdelinga og Møre 
og Romsdal, der også f1ytebruane Berg-

søysundet og Salhus var med. Sunn
hordland Bru- og Tunnelselskap hadde 
dessutan ein eigen presentasjon av Tre
kantsambandet. For alle prosjekta var 
det laga brosjyremateriell, også med en
gelsk tekstvedlegg. 

Til neste «Strait Crossinos», som 
sjolvsagt må vera i Bergen, helst i 1993. 
skal vi i tillegg ha materiell på japansk. 

Ny svøniniesesong 

De1 er klan for en nv sesong for be
dnftssvømmerne. Fra september til 
mai arrangerer bedriftsidrenskretsen 
svømmetrening i Ast,·eithallen 1 
Asane og Slånhaughallen i rana. 
Også ansatte i Statens vegvesen Hor
daland har anledning til å bli med. 
Oppslutningen fra \'egn�senet har 

vært rundt IS, men dette burde være 
et fint trimtilbud til flere a,· \"åre, sier 
oppmann for srnmmegruppen i Hor
daveg, Kjell Follesø. Han ber inter
essene ta kontakt snarest mulig, der
som de har planer om a bruke noen 
kvelder i uken til s1·ømmetrim. 

\H _; I \'EST - l lJ 



TIL MINNE OM OVERING. HENRIK OLSEN: 

Stipend for arbeid 
med høgfjellsvegar 

I heile 10 år hadde overing. Henrik Olsen ansvaret for planlegging 
og anleggsdrifta på den nye Haukelivegen på hordalandsida. Olsen 
var tilsett i Vegvesenet i Hordaland frå 1940 til han gjekk bort i 
1980. Han sette spor etter seg, og Haukelivegen er det prosjektet 
han er mest kjend for. Generalforsamlinga i A/L Haukeliveg har 
samrøystes vedteke å dela ut eit eingongsstipend på kr. 40.000 til å 
frem ja arbeidet med tryggare heilårs ve gar, og til minne om over
ing. Henrik Olsen. Stipendet kan søkjast av tilsette i Statens veg
vesen, som driv med planlegging, bygging eller drift av høgfjells

vegar. 

AV GEIR BREKKE 

Bakgrunnen for stipendet er at bompen
geselskapet for Haukehvegen bhr lagt 
ned, når bompengeinnkrevjinga på ve
gen tek slun ved komande årsskifte. 
Vegvesener søkjer om flytting av bom
stasjonen, med sikte på innkreving av 
bompengar på E76 langs Åkrafjorden 
frå det tidspunkt innkrevinga for Hau
kelivegen blir avvikla. 

Til nytte for høgfjellstrafikken 
- Siktemålet med stipendet er å oppnå
endå tryggare heilårsvegar over høgfjel-

\ 

I 
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ler. Vi får stadig fleire slike vegar i 
'orge, samstundes som trafikken på 

eksisterande høgfjellsvegar er aukande. 
Auka trafikk gjev s1ørre problem med 
drifta av høgfjellsvegane, slik vi m.a. såg 
det på E76 over Haukeli sist vinter. 

- Det vil utan tvil vera svært nynig,
både for planlegging, bygging og drift 
av andre vegar at ein samlar meir kunn
skap og røynsle om drift av slike vegar, 
seier formann i A/L Haukeliveg, Olle 
Johan Eriksen til Veg i Vest. 

Kan og søkjast av to i lag 
Stipender skal nyuasr ril reiser i inn- og 
utland, for s!Udiar av utforming, og sær-

� 
Henrik Olsen var m.a. anleggsleiar for 
Haukelivegen på hordalandsida, og var 
maskinsjef ved Statens vegvesen Hordaland 
då han gjekk bort i 1980. 

leg drift av høgfjellsvegar. Søkjarane 
skal utforma eir meir avgrensa studie
program for det søkjarane meiner er vik
tigast å studera. 

Det er utforma regler for stipendet, 
som skal delast ut av styret for A/L Hau
keliveg, i samråd med Statens Vegve
sen. Vegdirektoratet meiner det kan 
vern tenleg at også to personar i lag sø
kjer stipendet. I så fall vil ein vurdera 
tilleggsstipend frå direktoratet. 

Interesserte søkjarar må ta kontakt 
med personalkontoret snarast, då Vegdi
rektoratet sin søknadsfrist er sett ril IS. 
september 1990. 

Tryggare 
heilårsvegar er målet 
for stipendet til A/L 
Haukeliveg. 
(Arkivfoto: 
Geir Brekke) . 



Hordagutane synte stor framgang 
då vegfolk frå heile kongeriket var 
samla til den årvisse vegcupen i 
fotball. Medan laget i fjor tapte 
alle dei innleiande kampane, utan 
å lage eit einaste mål, greidde laget 

i år å vinna 2 av dei 3 kampane. 
0-1 tapet for Troms, som seinare

tapte finalen på straffespark, skul
dast eit lusamål etter ein forsvars

tabbe.

Vegcupen gjekk i år i Lillestrøm, der
5 grasmatter låg si?e om side til Vegve
sene1 sin dispos1s1on 2 heile dagar ul
ende. 
Årets turnering var den. førsie der det
også var offisiell . tur�enng for damer:
Det var difor h1stonsk sus over de1
grøne stener i Skedsmo denne sommar
helga, der sjølvaste vegdirektøren blei
observert mellom publikum. Heile 12 
fylke stilte damelag, mellom dei også
Hordaland. 

Hordajeniene debuierte med eit he
derleg 0-1 rap for Troms. I den andre
kampen møtte dei Nordland,. som tyde
legvis hadde budd seg godt ul tevlinga.
Resultatet blei til slutt 5-0 1il Nord-
land. 

Hordaland stilte med detle damelaget
i Lillestrøm: Ellen Brown, Siw Gullak
sen Britt Karin Inntveit, Vivian Johans
son' Gjertrud Karevoll, Jannicke
Kv�mme, Kari Beate Onarheim, Eli
Solberg, Marit Sæløen og Bente Aase .

Hordaland-Oppland 2-1 
På herresida var del berre Ves1-Agder
og Buskerud som mangla. Hordaland

0 

a n g 

Hordaland sin gutalag i vegcupen 1990. Ståande bak frå venstre: John Trengereid, 
Bjørn Trygve Andersen, Kristian Kårbø, Svenne Ole Tveit, Arve Holmeseth, 
Ragnvald Berge, Øystein Birkeland og Hans Frøland. Kneståande i midten frå venstre: 
Jan Trygve Totland, Morten Henriksen, Erik Johannesen og Kent Ametvedt. Sitjande 
framme frå venstre: Geir Brekke, Erik Stemer og Momodou Jorbarteh. 

møne Oppland i første oppgjer. Kam- der Kris1ian Kårbø dunka til på direkten
pen gjekk i sol og kraftig vind. Horda- - rett i norn.
land hadde vinden i ryggen i førsie om
gang, noko gutane vissle å gjera nytte
av. Kristian Kårbø la eit perfekt innlegg
frå venstresida, som bles rett i mål, over
keeper. 

Oppland utlikna etter godt pasnings
pel. Del same må seiast om sigersmåle!
Iil Hordaland. Morten Henriksen blei
spelt fri på høgrevingen, gjekk til død
lina og la korrekt attende på 5-meteren,

Hordaland-Nord-Trøndelag 1-0 
I kampen mot Troms var Hordaland
full1 på høgde med det som seinare
skulle bli eitt av finalelaga. Utanom må
let, som var ein rein gåve frå Hordaland
1il flittige yrkesbrør frå det høge nord 
hadde ikkje Troms nemnande målsjan'.
sar i denne kampen. 

Hordaland avslutta den sportslege de
len av vegcupen med 1-0 siger over
Nord-Trøndelag . I periodar ble trøn
derane spelt regelrett av bana. Bjørn
Trygve" Andersen lukkas1 i ein nærkamp
med malvakta, og tnlla ballen i det Iome
buret. Ener spe! og sjansar burde Hor
daland ha vunne med mins! 4-0. 

Hordaland var med på den første offisielle vegcupen for damer. Hordajentene i gult hadde 
det travelt med å forsvara seg mot Nordland. 

Det bør elles nemnast at Hordalandhadde. ein av dei beste spelarane i vegcup�n, 1 forsvarsklippen Rangvald Bergefra Bergsdalen. Beste herrelag blei SørTrøndelag, som slo Troms på straffespark 1 finalen. Dameklassen blei vunn av Vegdirektoratet, etter siger 4-2 ove�Oppland. 
Forts. side 23
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Alf Bugge Gjerstad og Lise Gro Pharo trivest godt med malerspann og kost i Statens vegvesen Hordaland. (Foto: Erling Grønsdal). 

Sommarjobb til 94 ungdomar 

I ei tid med strammare arbeids
marknad også for sommarjobb, 
held iallfall Statens vegvesen Hor
daland døra på gløtt for arbeidsvil
leg ungdom. Og vel så det. Heile 
94 sommarvikarar har heva løn i 
etaten i år, kring halvparten av 
desse har vore tilknyta vedlike
haldsavdelinga. 

AV GEIR BREKKE 

Det kom inn til saman 240 søknader om 
sommarjobb i år. Av desse hadde I 04 
teknisk skule. Vikarar er nytta i alle av
delingar, men anleggsdrifta har berre 
hatt I vikar i år. Administrasjonen har 
hall 6, maskinavdelinga 14, plan 20, ko
pisentral og treningsverkstad 3 til sa
man, laboratoriet 2, biltilsynet S og ved
likehalclsavdelinga 43. 

Spelemann svingar kosten 
I den siste gruppa finn vi og Alf Bugge 
Gjerstad og Lise Gro Pharo, som har 
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brukt delar av sommaren til å tena seg 
nokre kroner ekstra på maling av bruer 
i Hordaland. 

Alf er frilansmusikar, med fiolin og 
hardingfele som instrument. Arbeids
marknaden i denne bransjen har ikkje 
vore den beste i år, og han var på jakt 
ener sesongarbeid. 

- Eg har vener som har gode røynsler
frå Vegvesenet. Difor søkte eg. Arbeidet 
er fint, særleg med alt det gode veret vi 
har hatt. 

Sommarveteran 
Medan Alf er førstereisgut i Vegvesenet, 
har kollega Lise Gro fleire års røynsle 
frå sommarjobb i etaten. Ho har tidle
gare vore innom både hustrykkeriet og 
grunnseksjonen. 

- Eg hadde litt høgdeskrekk den
første dagen på brua, men det gjekk fon 
over, seier Lise Gro, medan ho svingar 
malerkosten over brukablane. 

- Eg har vore ein tur i høgda og, men
er glad eg får halda meg nede på sjølve 
brubana, seier jusstudenten, som tyk
kjer sommarjobb i Vegvesenet er ei tri-

veleg avveksling frå lesesal og føreles
ningar. 

Anne Iren Fagerbakke har vore sommar
vikar på planavdeling. (Foto: Geir Brekke). 



NTH-student 
Same avvekslinga er det snakk om for 
Anne Iren Fagerbakke, som vi møter på 
planavdelinga. Bergens-jenta skal i gang 
med siste året på Norges Tekniske 
Høgskule i Trondheim, bygg- og an
leggslina. 

Ho forte] at det er tredje året ho har 
sommarjobb ved Statens vegvesen her i 
fylket. 

- Hordaland er på topp når det gjeld
inntak av sommarvikarar. Det er vans
keleg for NTH-studentar å få jobb i 
andre fylke. Entreprenørane tek mest 
ikkje inn sommarhjelp i det heile, og det 
er temmeleg knipe ved vegkontora lan
det rundt og. Dette er blitt eit problem 
for NTH-studentar som treng praksis 
frå bygg og anlegg, seier Anne Iren, 
som er svært godt nøgd med sommar
jobben sin. 

Åkrafjorden og Lussandberget 
Planavdelinga var arbeidsplassen hennar 
i fjor også, medan stikningsarbeid for 
anlegg på søndre innfartsåre var hovud
oppgåva for 2 år sidan. 

- Kva for konkrete oppgåver har du
arbeidd med denne som maren? 

- Eg har vore vikar på søndre di
strikt. Arbeidet har vore variert, både 
ure i felten og teiknearbeid på kontoret. 
Hovudsakleg har det vore oppgåver på 
E76 i Åkrafjorden og med ein ny utbet
ringsplan i Lussandberget, seier Anne 
Iren Fagerbakke, som vonar at ho får 
høve til å ta diplomoppgåva si ved Sta
tens vegvesen Hordaland. 

Fans. fra side 21 

Hordaland i siget 

Motlys 
Vegcupen var velsigna med strålande sol 
og varme. Sola var nok i sterkaste laget 
for hordalendingane, som leid smerteleg 
av væsketap og sterkt motlys på midt
bana. Sett på denne bakgrunn var dei 
sportslege resultata i Lillestrøm rett og 
sien imponerande. 

At Hordaland vann banketten, der
imot, var eigentleg ikke særleg overra
skande. Det er vegfolket etter kvart blin 
vande med. Vegcupbankett uran malm
full allsong frå hordabenken er utenkje
leg. Hadde ikkje delegasjonen frå vest 
sprita opp seansen, ville banketten vore 
av det slaget du har gløymt dagen derpå. 

Akershus vegkontor og Vegdirektora
tet har all ære av tilskipinga. Framifrå 
festtalar var Knut Opeide, Vegvesenet 
sitt svar på lvlartin Tranmæl. 

Statens vegvesen Sør-Trøndelag er 
blitt beden om å stå for vegcu pen 1991. 

Liss Beate Rød (t:v.) og Siv Janne Sårheim har vikariert ved Rådal vegsental, og har m.a. 
sørga for oppsussmg av telefonsentralen. (Foto: Øystein Rød). 

På vegkanten 

Kirsle11 
Kårbø, 
Sø[cela11d 

Når gamle Ola var i byd'n siahk han 
alltid idnom «Børsen" reswuralll og 
bad 0111 2 drinkar. 
Han skulle ha ein sjøl, og den andre 
drakk han for bror sin, sa han. 
Broren var noko eldre og hadde ihkje 
så lell for å «sleppa fi'å» heime, men 
han likte no godt ein drink han og, var 
Ola sin forklaring. 
Kelnaren var bliu sa vall/ ie de/le her, 

at når Ola ein dag plzaseleg kom og 
ben-e bestille ein drink., blei han så 
nysgjemg al det ben-e glapp ul av han: 
«Hva, skal du bare ha en drink i dag, 
er bror di11 død nå da kanskje?». 
«A, 11ei då, bror min e' ikkje dø, du ser 
da har seg slik al no e' eg bliu 
avholds111a1111», sa Ola. 

Kårbø utfordrar 
Tor Haslum, 
Mundheim. 
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RETURADRESSE: 

Statens Vegvesen 
Hordaland vegkontor 
Postboks 364 5 
5033 Fyllingsdalen 




